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گفتگو با دكتـر اكبر زاده در خصوص @@
آزمايشگاه مگس های درمانگر

مگس های درمانگر مخلوقاتي کوچک هستند که وظایفي سنگین 
شامل هضم عفونت ها، ترشح آنتی بیوتیک و تحریک رشد بافت را 

به عهده دارند.

لطفاً خودتان را معرفي کنید؟
دکتر اکبر زاده هستم عضو هیئت علمی دانشکده بهداشت، استادیار 
گروه حشره شناسی پزشکي و مبارزه با ناقلین، در حال حاضر مسئولیت 

آزمایشگاه مگس های درمانگر به عهده بنده است.

چه کساني با شما همکاري دارند؟
اعظم ملکیان از دانشجویان کارشناسي ارشد گروه حشره شناسی 

پزشکي و مبارزه با ناقلین

لارو درمانی چیست و چه تعریفي می توانیم از آن داشته باشیم؟
لارو درمانی )maggot therapy( عبارت است از استفاده از لاروهاي 
ضدعفوني شده مگس لوسیلیا سریکاتا برای  از بین بردن بافت عفوني 
و باکتری های مقاوم و تحریک رشد بافت های عاري از عفونت در 
زخم های مزمن و مقاوم به درمان. آثار مفید لارو درمانی در درمان 

زخم ها قرن هاست که شناخته شده است. مکتوبات متعددي نشان 
می دهند که در دوران باستان از لارو مگس ها که به جراحان طبیعت 

نیز نامیده می شدند، براي درمان زخم ها استفاده شده است.
لارو درمانی در واقع یک میازیس )نام بیماري( کنترل شده به منظور 
برش دادن زخم حاوي بافت های عفوني است. ماگوت هاي طبي آثار 
دبریدمان، گندزدایي و تحریک رشد بافت را جدا از هم و به طور 

همزمان انجام می دهند.
مجوز استفاده از لاروهاي درمانگر لوسیلیا سریکاتا به عنوان یک ابزار 
پزشکي را سازمان غذا و داروي ایالات متحده )FDA( در سال 2004 
صادر کرده است. به نظر می رسد لاروهاي درمانگر داراي قدرت تحمل 

بالا و هزینه اثربخش هستند

لاروها از چه چیزي تغذیه می کنند و براي چه بیماري قابل استفاده هستند؟
طبیعت لاروهاي درمانگر تغذیه از بافت های عفوني و باکتری های 
مختلف است و منشأ بافت عفوني زیاد اهمیتي ندارد. بنابراین از لارو 
درمانی می توان براي عفونت های متعددي همانند زخم پاي دیابتي، 
زخم های بستر، زخم های فشاري، عفونت های ناشي از سوختگی ها، 
از بیماري برگر،  از جراحی ها، عفونت های ناشي  عفونت های بعد 
عفونت های ناشي از عدم خون رسانی به بافت های مختلف و عفونت هایی 
ازاین دست، استفاده کرد. تأثیر مثبت استفاده از لاروهاي درمانگر در 
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کاهش انگل های لیشمانیاي جلدي نیز به تأیید رسیده است.

ایده تأسیس آزمایشگاه مگس های درمانگر در چه سالي عملیاتي شد؟
ایده تأسیس آزمایشگاه مگس های درمانگر در سال 1٣88 مطرح شد. 
پس از رایزنی های متعدد و تأیید عملي بودن کار در ایران و مشورت با 
پزشکان و سازمان هایی که به صورت بالقوه خواهان این روش درماني 
هستند کار اجرایي این آزمایشگاه در سال 1٣91 آغاز شد. آزمایشگاه 
جدید مگس های درمانگر با نظر مثبت مسئولان دانشکده بهداشت و 
با حمایت همه جانبه ایشان در ساختمان شماره 2 دانشکده در مهرماه 

سال 1٣9٣ تأسیس شد.

کاربردی ترین آثار لارو درمانی چه می تواند باشد؟
یکي از مهم ترین و کاربردی ترین آثار لارو درمانی اثر آن در بهبود 
زخم پاي دیابتي است. بر اساس برخي آمار منتشر شده در مقالات 
رنج  دیابت  بیماري  از  ایران  از کل جمعیت  در حدود 6 درصد 
می برند. در حدود 15 درصد از این بیماران در طول دوره ابتلا، به 
زخم پاي دیابتي مبتلا می شوند که از این میان در حدود 20 - 
15 درصد نیازمند قطع عضو می شوند. تعداد سال های ناتواني به 
سبب بیماري دیابت نیز یکي از عوارض مخرب این بیماري است. 
بسیاري از درمان زخم های پاي دیابتي اثر نسبي در بهبود آن ها 
و قطع عضو دارند و برخي از زخم ها به درمان های معمولي پاسخ 
نمی دهند. بنابراین استفاده از درمان های مؤثرتر با هزینه اثربخشي 
بیشتر براي درمان زخم های پاي دیابتي ضروري هستند. به نظر 
می رسد از لارو درمانی بتوان به عنوان مکمل درمان در کنار سایر 

روش های درماني استفاده کرد.

آیا براي همکاري با مراکزي هم رایزني انجام داده اید؟
رایزنی ها برای همکاري آزمایشگاه مگس های درمانگر با دو مرکز مهم 
درمان زخم ها در کشور به انجام رسیده است. ان شاءالله پس از تأیید 
مسئولان مربوطه به زودی در هر دو مرکز یادشده از لارو درمانی 
به عنوان یک روش درماني همراه با سایر روش ها برای ترمیم زخم های 
پاي دیابتي در قالب طرح های تحقیقاتي مشترک استفاده خواهد شد.

سخن پایاني؟
با تشکر از شما و همکارانتان که ترتیب مصاحبه را با بنده داده اید 

امیدوارم که کمکي به جامعه بهداشتي و پزشکی کرده باشیم. 

دكتر چوبينه از راه اندازي آزمايشگاه @@
سلولي در دانشكده پيراپزشكي خبر داد

مشاور اجرایي و سیاست گذاري دانشکده پیراپزشکي فعالیت هاي 
درون و برون دانشگاهي این دانشکده را به منظور تقویت و کاربردي 
کردن فعالیت هاي آموزشي با حرکت به سمت ارائه خدمت و ایجاد 

فعالیت هاي نوآورانه و باکیفیت در سطح ملي دانست.
در پي برگزاري جلسه کاري مشترک اعضاي هیئت رئیسه دانشکده 
پیراپزشکي با معاونت تحقیقات و فناوري دانشگاه علوم پزشکي بقیه 
ا... در خصوص عقد تفاهم نامه و فعالیت هاي مشترک علمي و پژوهشي 
به گفتگو با دکتر حمید چوبینه مشاور اجرایي و سیاست گذاري 

دانشکده گفتگو کردیم.

لطفاً در خصوص تفاهم نامه و ارتباطات علمي برون دانشگاهي 
این دانشکده توضیح بفرمایید.

در آستانه سال تحصیلي جدید هستیم، آغاز بهار علم و دانش را 
به دانشجویان ورودي جدید و سایر دانشجویان تبریک مي گویم و 
امیدوارم بتوانند باعث افتخار خود، والدین، دانشکده و جامعه قرار 
گیرند و مسئولان دانشکده هم بتوانند شرایط لازم را براي شکوفایي 

و توانمندي هرچه بیشتر دانشجویان فراهم کنند.
خوشبختانه در طول دوره مدیریت جدید دانشکده به منظور ایجاد 
ارتباط با دانشگاه ها و سازمان هاي دیگر که محل استفاده از خدمات 



8ش

گفتگو ی
ه یـــژ و

ارمش 3رريرر 
امش 3   هارم 

دانشکده پیراپزشکي و فعالیت هاي مشترک علمي، پژوهشي و 
برگزار و در برخي  بود ه است، جلسات کاري مشترک  آموزشي 
تفاهم نامه هایي منعقدشده است. فعالیت هاي مشترک  نیز  موارد 
بین دانشگاهي مزایایي ازجمله کاهش هزینه ها، افزایش سرعت و 
دقت در فعالیت ها و ایجاد فعالیت هاي بین رشته اي نوآورانه از طریق 
کنار هم قرار گرفتن تخصص هاي متنوع را دارد. ازجمله فعالیت هاي 
مشترک این دانشکده عقد تفاهم نامه با مرکز تحقیقات پلیس راهور 
ناجا، جلسات کاري مشترک با سازمان امداد و نجات هلال احمر و 
فعالیت هاي مشترک با سازمان داوطلبان جمعیت هلال احمر بوده 
است. ارتباط با سازمان امداد و نجات، استفاده از پتانسیل هاي آن ها 
در زمینه آموزش دانشجویان فوریت هاي پزشکي و همچنین استفاده 
از فضاهاي تحقیقاتي براي انجام فعالیت هاي پژوهشي دانشجویان 

را میسر ساخته است.
بازدید دکتر صفدري رئیس دانشکده به همراه دکتر حسن زاده معاون 
آموزشي و پژوهشي پردیس بین الملل و بنده از دانشگاه علوم پزشکي 
گراش در استان فارس به منظور فعالیت هاي آموزشي مشترک و نیاز 
آن دانشگاه به خدمات دانشگاه علوم پزشکي تهران و جذب دانشجوي 
مشترک با همکاري پردیس بین الملل و این دانشکده در آینده در 
قالب تفاهم نامه با تأیید دانشگاه، از دیگر فعالیت هاي برون دانشگاهي 

این دانشکده است.
اخیراً نیز در جلسه کاري مشترک با حضور معاون تحقیقات و فناوري 
دانشگاه علوم پزشکي بقیه ا... درزمینه فعالیت هاي پژوهشي، در گام 
اول اجرای طرح هاي پژوهشي مشترک موردتوافق بود. همچنین در 
خصوص راه اندازي شرکت دانش بنیان و جذب دانشجویان مشترک 

نیز گفتگوهایي صورت گرفت.
اجرای طرح هاي پژوهشي مشترک با استادان دانشکده دامپزشکي دانشگاه 
تهران از دیگر فعالیت هاي برون دانشگاهي دانشکده پیراپزشکي است.

لطفاً در خصوص راه اندازي آزمایشگاه سلولي دانشکده بفرمائید.
این دانشکده و استادان  با توجه به وجود رشته هاي متنوع در 
برجسته، لازم است دانشجویان که از نخبگان کشور هستند در 
زمینه های آزمایشگاهي، تنوع آموزشي داشته و امکانات پژوهشي 
لازم را دارا باشند و با توجه به نبود برخي آزمایشگاه ها هیئت رئیسه 
دانشکده تصمیم گرفت آزمایشگاه سلولي را راه اندازي کند که این 
امر با حمایت هاي مالي سازمان هلال احمر محقق شد. این آزمایشگاه 
به منظور فعالیت هاي پژوهشي به صورت خاص درزمینه سلولي در قالب 

تفاهم نامه هاي مشترک با مراکز برون دانشگاهي و درون دانشگاهي با 
سایر دانشکده ها به صورت طرح پژوهشي یا پایان نامه دانشجویي فعالیت 
خواهد کرد. همچنین امکان برگزاري دوره هاي کوتاه مدت و کارگاهي 
با اخذ مجوزهاي لازم براي گروه هاي هدف شاغل در دانشگاه یا سایر 
سازمان ها برای بازآموزي و کارآمدتر کردن کارکنان نیز وجود دارد.

سخن پایاني
نکته مهم این که هدف این دانشکده تقویت و کاربردي کردن فعالیت هاي 
آموزشي با حرکت به سمت ارائه خدمت و ایجاد فعالیت هاي نوآورانه 
و باکیفیت در سطح ملي است. البته با توجه به محدودیت منابع 
مالي اگر خیران بتوانند کمک و حمایت کنند، سطح ارائه خدمات 
این دانشکده با توجه به پتانسیل قوي که وجود دارد از کیفیت بالا 

و گستردگي بیشتر برخوردار خواهد شد. 

دكتر قيوم زاده: دسترسي به خدمات @@
سـلامت بايد بـراي همه گروه هاي سـني 

پيوسته باشد به صورت آسـان و 
دکتر محمدرضا قیوم زاده رییس مرکز بهداشت جنوب تهران، به بیان 

جزئیات طرح تحول سلامت در حوزه بهداشت پرداخت.
با آغاز طرح تحول سلامت در حوزه بهداشت با دکتر محمدرضا قیوم 
زاده رییس مرکز بهداشت جنوب تهران گفتگو کردیم و از جزییات 

اجراي این طرح در این منطقه جویا شدیم.

لطفاً بفرمایید طرح تحول سلامت یعني چه و چه فوایدي براي 
جامعه به همراه دارد؟

هر انساني که متولد مي شود بالقوه امکان 85 سال عمر مفید را دارد 
ولي این عمر مفید در جوامع و کشورهاي مختلف متفاوت است و 
در درون کشورها هم تفاوت چشمگیري وجود دارد که ریشه آن در 

مسائل اقتصادي، اجتماعي و سلامت است.
در حوزه بهداشتي درماني، دسترسي و بهره مندي از خدمات باکیفیت 
مناسب و در حوزه اجتماعي حمایت مالي از مصرف کنندگان خدمت 
به ویژه نیازمندان و فقرا جزو اهداف عدالت در سلامت است. دسترسي به 
خدمات باید آسان، به صورت تیمي، ادغام یافته با استفاده از تکنولوژي 
مناسب و براي تمام گروه هاي سني و جنسي و مستمر و پیوسته 
باشد و باید حاکمیت نظام سلامت اطمینان پیدا کند که همه مردم 
دسترسي در نزدیک ترین محل زندگي شان به خدمت موردنیازشان 
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را دارند و از آن بهره مند  مي شوند. این اهداف را طي برنامه اي جامع 
به نام برنامه تحول سلامت در حوزه بهداشت به امید آنکه پوشش 
همگاني سلامت براي کل جمعیت منطقه تحقق یابد، دولت یازدهم 
و از زمان حضور دکتر هاشمي وزیر محترم بهداشت، درمان و آموزش 
پزشکي در این وزارت خانه آغاز کرد و یکي از اولویت هاي کاري ایشان 

تحقق موضوع یادشده است.

چه مراکزي از محدوده مرکز بهداشت جنوب تهران جزو مناطق 
کم برخوردار به شمار مي آیند؟

در مناطق کم برخوردار جنوب تهران شامل منطقه 19 )محدوده 
اسماعیل آباد، شهرک شهید شریفي و دولتخواه، شهرک احمدیه، 
شهرک ابوذر، شهرک رجایي، شهرک سید احمد خمیني، محله 
نعمت آباد و شهرک بخارایي و شهرک رسالت یا صالح آباد غربي( 
و منطقه 16 )شهرک بعثت و محدوده باغ آذري( این طرح اجرا 
خواهد شد. مراکز بهداشتي درماني موجود در این مناطق بعدازاین، 
تحت عنوان مراکز سلامت جامعه با بسته خدماتي کامل تر از قبل 

ارائه خدمت خواهند کرد.

بسته خدمات شامل چه مواردي است؟
این بسته خدمات بهداشتي، شامل تمام گروه هاي سني در جامعه 
و عبـارت  اسـت از آموزش و مراقبت هـای پیش از بـارداري، دوران 

بـارداري و پـس از زایمـان، آمـوزش و مراقبـت گروه هـای مختلف 
سـني شـامل کودکان از نوزادي تا 6 سال )که واکسیناسیون را نیز 
شـامل مي شـود(، دوران نوجواني از 6 تا 18 سـال، دوران جواني از 
19 تا 29 سال، میان سالي از ٣0 تا 59 سال و سالمندي بالاي 60 
سـال، آموزش و مشـاوره باروري سالم براي زنان در سنین باروري، 
آموزش شیوه زندگي سالم و خود مراقبتي، آموزش و مشاوره تغذیه 
صحیـح بـه تفکیک همـه گروه هاي سـني و مراقبت هـاي دهان و 
دنـدان بـراي تمـام سـنین و تشـخیص و مراقبت سـلامت رواني، 
اجتماعـي و اعتیاد و مراقبت ها و آمـوزش و بیماریابی بیماري هاي 
واگیـر مانند آنفلوانزا، سـرخک، سـل، ایدز، هپاتیـت و بیماري هاي 
غیـر واگیر مانند سـرطان، دیابت و فشـارخون و بیماري هاي قلبي 
و عروقـي و ارزیابـي اولیـه بیماري هـاي دهـان و دنـدان و آموزش 

بهداشـت دهان و دندان و ...

وجه تمایز پایگاه هاي سلامت با پایگاه هاي مشارکتي چیست؟
 ارائـه ایـن خدمـات به صـورت فعـال خواهـد بـود، بـه ایـن معني 
کـه تمامـي گروه هـاي هـدف را نیروهاي ایـن پایگاه ها شناسـایي 
مي کننـد و به عنـوان مراقـب سـلامت مسـئولیت سـلامت مـردم 
منطقه تحت پوشش خود را به عهده خواهند داشت. پیگیري هاي 
لازم در صـورت تأخیـر یا مراجعه نکـردن به پایـگاه در زمان مقرر 
را خـود کارکنـان و رابطـان سـلامت که افـرادي از خـود منطقه و 
آشـنا بافرهنگ آن ها هسـتند انجام خواهند داد. سـاعت کاري این 
پایگاه هـا تا سـاعت 16 افزایـش مي یابد؛ به جز روزهاي پنجشـنبه 
کـه کارکنان تا سـاعت 12 مشـغول ارائه خدمت هسـتند. افزایش 
سـاعت کار و مسـتمر بودن فعالیت هـا در این پایگاه هاي سـلامت 

وجـه امتیاز آن ها از پایگاه هاي بهداشـتي مشـارکتي اسـت.

تاکنون چه اقداماتي  شده است؟
فضاي فیزیکي 5 تا از پایگاه هاي سلامت واگذارشده به بخش خصوصي 
در داخل مراکز بهداشتي درماني تحت مالکیت مرکز بهداشت جنوب 
تهران است؛ ازاین رو این فضاهاي فیزیکي بازسازي و تعمیر شده و 
تجهیزات موردنیاز این پایگاه ها را نیز مرکز بهداشت جنوب تهران 

خریده است.
براي مراقبان سلامت به منظور ارائه خدمات بهتر، کلاس هاي بازآموزي 

به مدت یک ماه برگزار شد.
احداث خانه بهداشت روستاي جعفرآباد جنگل در زمین اهدایي 
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شورایاري روستا در دست انجام است.
نوسازي مرکز بهداشت روستایي امام محمدباقر )ع( در روستاي 

مرتضي گرد در دست انجام است.
بهسازي و تعمیر ساختمان خانه بهداشت روستاهاي کاشانک و قلعه نو 

حاج موسي با کمک دهیاري هاي مربوطه انجام شد.
تجهیزات موردنیاز براي این خانه هاي بهداشت نیز در دست خریداري 

است.

مشکلات و موانع موجود در این راه چیست؟
به نظر مي رسد با وجود اطلاع رساني به مردم از طریق توزیع تراکت 
و بنرهاي متعدد در سطح منطقه هنوز مردم همکاري لازم در ارائه 
مشخصات خانوادگي خود به پرسشگران را ندارند و این امر سبب 
تأخیر در اجراي طرح و عدم برآورد صحیح نیروها و مراکز موردنیاز 

برای ارائه بهتر خدمت در منطقه مي شود.
درخواست ما از مردم منطقه همکاري لازم با پرسشگران و تیم سلامت 
منطقه در ارائه اطلاعات و دقت در صحت اطلاعات داده شده است. 
این اطلاعات شامل مشخصات فردي، ملیت، تابعیت، کد ملي و نوع 
و شماره بیمه و... است. ضمناً از مردم عزیز منطقه خواهشمندیم 
درصورتی که در زمان مراجعه پرسشگران در منزل حضور ندارند در 
اولین فرصت به پایگاه مراجعه کنند و اطلاعات لازم را در اختیار 
کارکنان ما قرار دهند تا نیروها بتوانند به بهترین نحو از فرصتي که 
وزیر بهداشت در این طرح براي مردم مناطق کم برخوردار فراهم 

کرده اند استفاده کنند. 

گفتگـو با دكتـر عليرضـا ميرباقري، @@
اسـتاد فناور دريافت كننده تسـهيلات وام 

صدميليوني
دکتر علیرضا میرباقري، اسـتاد فناور دریافت کننده تسـهیلات وام 
صدمیلیونـي از روند اعطاي تسـهیلات صنـدوق پژوهش و فناوري 
غیردولتـي تجهیزات پزشـکي با همکاري دانشـگاه علوم پزشـکي 

تهـران مي گوید.
صندوق پژوهش و فناوري غیردولتي تجهیزات پزشکي با همکاري 
دانشـگاه علوم پزشـکي تهران براي اعطاي تسهیلات اعلام آمادگي 
کـرده و تاکنون به تعدادي از اسـتادان عضو هیئت علمي دانشـگاه 

تسـهیلات بدون بهره اعطا کرده است.
ایـن صنـدوق برای ایجـاد ارتباط منطقي بین دانشـگاه و صنعت و 

در جهت حمایت از پژوهشگران و فناوران حوزه تجهیزات پزشکي 
و آزمایشـگاهي و طرح هـاي پژوهشـي کـه امـکان تجاري سـازي 
محصـول آن هـا وجـود دارد باهـدف حمایـت از اجـراي طرح هاي 
جدید و فناوري هاي حوزه تجهیزات پزشـکي راه اندازي شده است.
همچنیـن اولویت هـاي صنـدوق در حمایـت از طرح هـا، شـامل 
طرح هایي اسـت که آماده تجاري سـازي یا داراي ریسـک کمتري 
براي تجاري سـازي هسـتند. و منجر به تولیـد محصولاتي خواهند 
شـد که جامعه به شـدت بـه آن نیـاز دارد و یـا داراي آمـار واردات 
بالایـي هسـتند، همچنیـن طرح هایـي کـه داراي توجیـه مالـي و 
اقتصـادي هسـتند، و طرح هایي کـه زودبازده و آمـاده ورود به بازار 

هسـتند و طرح هایـي با نقشـه اجرایـي و راه کامل.
دکتر علیرضا میرباقري اسـتادیار گروه فیزیک و مهندسي پزشکي 
دانشـگاه علوم پزشـکي تهران، معاون پژوهشي در شاخه مهندسي 
پزشـکي و معاون پژوهشـي مرکز تحقیقات بیومدیـکال و رباتیک 
هسـتند. ایشان دانش آموخته مهندسـي مکانیک دانشگاه صنعتي 
شـریف هسـتند کـه دوره پـس دکتراي خـود را در دانشـگاه علوم 

پزشـکي تهران در حـوزه جراحي رباتیـک گذرانده اند.
با دکتر علیرضا میرباقري، دریافت کننده تسهیلات وام صدمیلیوني به 

گفتگو نشستیم تا از روند اعطاي تسهیلات به ایشان مطلع شویم.

چگونـه از وجـود صندوق پژوهـش و فناوري تجهیزات پزشـکي 
و نحوه دریافت تسـهیلات آن آگاه شـدید؟

شـاید یکـي دو سـالي بـود کـه به دنبـال منابـع مالي بـراي تولید 
ایـن محصول بـودم مثلًا از وام هایي که داراي بهره خیلي سـنگین 
بـود، شـروع کـردم تـا درواقـع از بانک هایي کـه وام هـاي معمولي 
مي دادنـد اما فکر مي کنم تابسـتان سـال گذشـته بود کـه با دفتر 
ارتباط با صنعت دانشـگاه آشـنا شـدم و از طریق اطلاع رساني خود 
دانشـگاه کـه بـا اعضـاي هیئت علمي انجام شـد، متوجه شـدم که 
صندوق تجهیزات پزشـکي وجود دارد کـه وام هاي خیلي خوبي را 
بـه کسـاني کـه در حوزه فنـاوري کار مي کنند اختصـاص مي دهد 
و اقـدام کـردم و خیلي سـریع خدا را شـکر توانسـتم تسـهیلات را 

دریافـت کنـم و این کار را به اتمام برسـانم.

در مورد پروسه زماني دریافت تسهیلات نظر خود را بفرمایید.
صـد درصد راضي بودم. باتجربه اي که در این ده سـال در خصوص 
شـرایط دریافـت تسـهیلات داشـته ام نسـبت به بقیـه جاهایي که 
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تاکنـون اقـدام کـرده  بـودم واقعـاً دفتر ارتبـاط با صنعت دانشـگاه 
علـوم پزشـکي تهران سـریع ترین مورد بـود، چون از زمان ارسـال 

پروپـوزال تـا دریافـت وام کمتر از ٣ ماه طول کشـید.

تسـهیلات دریافتـي چـه مقـدار از هزینه هاي تولیـد محصول را 
پوشـش داده است؟

با راهنمایي هایي که کارشناسـان  همین مرکز به من دادند تولید 
10 دسـتگاه را شـروع کار خـود قـراردادم و بـر اسـاس همان 10 
دسـتگاه بـه من بودجه داده شـد و توانسـتم بـا آن بودجه اي که 
بـه من داده انـد تولید و فروش انجام دهم. البته سـود تسـهیلات 
قابل توجـه هـم نبـوده و حـدود ٣ الـي 5 درصـد بـا بازپرداخـت 
آن هـم یـک سـال بعـد از دریافـت اولین قسـط وام مناسـب بود. 
البتـه بـه نظر مي رسـد این امر خیلي بسـتگي به محصـول دارد. 
ما محصولي را انتخاب کرده بودیم که شـدني بود. ولي واقعیتش 
ایـن اسـت که خیلـي از محصولات وجـود دارد کـه در این زمان 
کـم امـکان فـروش آن وجود نـدارد. مثلًا اگر محصولي باشـد که 
خیلـي جدیـد باشـد و مشـتري آن را نشناسـد یک الي دو سـال 
نیـاز بـه بازاریابـي دارد کـه مشـتري اصـلًا احسـاس نیاز بـه این 
محصـول را پیـدا بکنـد امـا اگـر محصـول، محصولـي باشـد که 
مشـتري آن را بشناسـد و به آن نیاز داشـته باشـد با این شـرایط 

مي تـوان آن را انجـام داد.

درمجموع نظر شـما درباره برنامه هاي اجرایي دانشـگاه درزمینه 
ارائه تسـهیلات به طرح هاي فناورانه چیسـت؟

بـه  نظـر مـن واقعـاً حرکـت بي نظیـري اسـت کـه دانشـگاه در 
پیش گرفتـه اسـت. مـن دانش آموختـه شـاید یکـي از بهتریـن 
دانشـگاه هاي صنعتـي هسـتم کـه انتظـار مـي رود یک دانشـگاه 
صنعتي مثل دانشـگاه صنعتي شریف از فناوران حمایت بیشتري 
کنـد یـا این گونـه اقدامات انجـام بدهد، اما چنین تسـهیلاتي که 
ما اینجا مي بینیم در دانشـگاه صنعتي شـریف هم نمي توان دید؛ 
یعني حمایتي که از حوزه فناوري داخل دانشـگاه علوم پزشـکي 
تهـران وجـود دارد و تلاشـي کـه براي حمایـت از فنـاور و حوزه 
فنـاوري مي شـود حتـي داخـل دانشـگاه هاي صنعتي نمی شـود 
و بـه نظـر مـن که واقعـاً موقعیـت بي نظیري اسـت که دانشـگاه 
علـوم پزشـکي ایجاد کـرده و من به نوبه خودم از مسـئولان فهیم 
دانشـگاه و توجه آنان به امر توسـعه فناوري سـلامت دانشـگاه و 
کارشناسـان دفتـر ارتبـاط با صنعـت و همه همکاران کـه در این 

حـوزه فعالیـت مي کنند، تشـکر مي کنم.
ــرش  ــاده پذی ــاوري آم ــدوق پژوهــش و فن ــه صن ــح این ک توضی
درخواســت ارائــه تســهیلات بــه طرح هــاي فناورانــه و نوآورانــه 
ــوم پزشــکي تهــران اســت،  اســتادان هیئت علمــي دانشــگاه عل
بــرای اطــلاع بیشــتر مي توانیــد بــا شــماره تلفــن: 88989408 

-021 )صــادق( تمــاس حاصــل فرماییــد. 
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دكتـر اقبال طاهري: تاريكي نباشـد @@
روشـنايي بی معناست

دکتــر اقبــال طاهــري،  رییــس آزمایشــگاه غــذا و دارو پژوهشــگاه 
علــوم غــدد و متابولیســم بــه مناســبت روز داروســاز،  پشــتکار و 
ــت  ــز موفقی ــا و رم ــق پژوهش ه ــه تحق ــدن را لازم ــرد نش دلس

ــان دانســت. جوان
پنجم شــهریورماه به مناســبت ســالروز تولد محمد زکریــاي رازي 
فیلســوف و دانشــمند بزرگ مســلمان و ایراني، روز داروســازي در 
ایــران نام گــذاری شــده  اســت. روز داروســازي هــم یــاد آور مجــد 
عظمــت علمــي ایرانیــان در تاریخ بشــري اســت و هــم نویددهنده 
توســعه روزافــزون تلاش هــای تحقیقاتــي داروســازان پژوهشــگر و 

دانشــمند کشــورمان است.
مــا نیــز بــه مناســبت ایــن روز بــزرگ بــر آن شــدیم تــا بــا یکــي 
از چهره هــای شــاخص علــم داروســازي بــه گفتگــو بنشــینیم و با 

زندگــي و دغدغه هــای ایــن بزرگــوار بیشــتر آشــنا شــویم.
دکتــر اقبــال طاهــري، در ســال 1٣40 بــراي ادامــه تحصیــل در 
ــه مرکــز انــرژي  ــوژي، ب مقطــع فوق لیســانس رشــته رادیــو بیول
هســته ای دانشــکده علــوم دانشــگاه تهــران راه یافــت و همزمــان 

دوره دکتــري داروســازي را در دانشــگاه تهــران آغــاز کــرد. او در 
ســال 1٣46 پایان نامــه دکتــراي خــود را بــا عنــوان سم شناســی 
ارائــه کــرد و دوره هــای تخصصي را در چندین کشــور )انگلســتان، 
اتریــش، بلژیــک، آلمــان، دانمــارک( گذرانــد. دکتر اقبــال طاهری 
همچنیــن از پســت معاونــت فنــي آزمایشــگاه های اداره کل غذا و 
دارو در ســال های 62 تــا 75 تــا مدیــرکل نظــارت بــر مــواد غذایي 
و بهداشــتي، مســئولیت های گوناگونــي از قبیــل رئیــس کمیتــه 
ــي، مشــاوره ســازمان در  CODEX در ســازمان بهداشــت جهان

اندونــزي، مشــاوره ســازمان در کمیتــه مشــورتي مدیریــت و ناظر 
ســازمان در زمینــه ایمنــي مــواد غذایــي و تدریــس در دانشــگاه ها 

و مراکــز علمــي گوناگــون را در کارنامــه کاري خــود دارد.
ــه  ــت ک ــي اس ــه تخصص ــش از 60 مقال ــده بی ــان ارائه دهن ایش
ــت  ــذا و دارو و بهداش ــرل غ ــگاه های کنت ــون در آزمایش هم اکن

محیط زیســت ازآن هــا اســتفاده می شــود.
دکتــر اقبــال طاهــری اکنــون نیــز با ســمت مشــاور ارشــد رییس 
پژوهشــگاه علــوم غــدد و متابولیســم در امــور بین الملــل، چهره ای 
برجســته و شــناخته شــده در جامعه پزشــکي کشــورمان هستند.

امــا ایــن  همــه ی زندگــي دکتــر اقبــال طاهــري نیســت، بلکــه 
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می تــوان از ایشــان به عنــوان یــک بانــوي هنرمنــد در زمینــه خلق 
آثــار هنــري در قالــب نقاشــي نیز، نــام برد.

به عنــوان ســؤال نخســت، در خصــوص فلســفه نام گــذاری روز 
ــاي رازي اســت،  ــا زادروز محمــد زکری داروســاز کــه مقــارن ب

توضیحاتــي بفرماییــد.
 ایشــان دانشــمند، پزشــک، داروســاز و فیلســوف بــزرگ ایرانــي 
بــوده اســت. به حــق در همــه جــاي دنیــا، محمــد زکریــاي رازي، 
بزرگ تریــن پزشــک مســلمانان در زمــان خود محســوب می شــود 
کــه آثــارش نیــز هم اکنون بــه چندین زبــان مختلف ترجمه شــده 
اســت. محمــد زکریــاي رازي در زمانــي زندگــي کــرده اســت کــه 
حداقــل امکانــات هــم وجــود نداشــته و با این حــال این دانشــمند 
ایرانــي در آن زمــان بســیاري از مــواد مؤثــره در علــوم داروســازي 
هماننــد اسیدســولفوریک و الکل را کشــف کــرده اســت. مهم تر از 
همــه آن کــه این فیلســوف ایرانــي در زمان خــود در علوم فلســفه 
و اخــلاق نیــز ســرآمد بــوده اســت و جــاي شــادماني اســت که در 
حــال حاضــر بســیاري از اســتادان مــا در کنــار آمــوزش پزشــکي 

بــه آمــوزش اخــلاق پزشــکي نیــز توجــه ویــژه ای دارند.

با شنیدن نام محمد زکریاي رازي چه حسي در شما ایجاد می شود؟
حقیقت موضوع این است که تنم می لرزد و با خودم می گویم ایشان 
چه شخص بزرگي بوده اند که در آن زمان با کمبود امکانات، یک 
بیماري را هم تشخیص می دادند و هم درمان می کردند و جامعه 

امروز ما به وجود چنین شخصیت هایی نیاز دارد.

قدري از خودتان بگویید و این که چه شد داروسازي را انتخاب 
کردید.

اولین رشته ای را که به آن پرداختم بیولوژي در دانشکده علوم بود. بعد 
از گذراندن دوره لیسانس، مشغول به تدریس درس های فیزیولوژی و 
زمین شناسی در کلاس 12 مدرسه ای واقع در جنوب شهر شدم. با 
توجه به ذوق و هنر نقاشي که داشتم تلاش می کردم شیریني درس 
خواندن را با طراحي موضوعات درسي به صورت نقاشي و به وسیله 
گچ های رنگي روي تخته سیاه کلاس به دانش آموزان خود بچشانم.

بعدازاینکه مدرک دکتراي خود را در رشته داروسازي گرفتم، در 
بورسي که کشور انگلستان گذاشته بود قبول شدم و به انگلیس سفر 

کردم و دوره سم شناسی را در آنجا گذراندم.

بعد از اتمام این دوره به ایران بازگشتم و به وزارت بهداشت رفتم. 
مهم ترین کارهایي را که در آنجا انجام دادم، بنیان بخش سم شناسی 
و پایه گذاری این رشته در وزارت بهداشت و نظارت بر مواد آرایشي 

بهداشتي بود.

اولین درآمد شما چقدر بود؟
بودم و دبیر که  نبود چون من دبیر  در آن زمان درآمد زیادي 
نمی توانست درآمد زیادي داشته باشد ولي چون خیلي علاقه داشتم 
که همیشه خودم و خانواده ام آسایش داشته باشیم سعي می کردم 
که کار اضافه انجام دهم و به عنوان بهترین معلم تهران ساعتي 25 
تومان تدریس می کردم و به جز حقوق ثابت،  سعي می کردم با کار 

اضافه زندگي خوبي را داشته باشم.

از پروژه های مهم کاري خود براي ما بگویید.
مدیریت کنترل کیفیت دو پروژه ملي مهم را بر عهده داشتم:  یکي 
پروژه ملي غنی سازی شیر با ویتامین د و دیگري پروژه ملي کمبودید 

و غنی سازی نمک یددار.

اگر از شما بخواهیم یک خاطره زیبا برایمان تعریف کنید، آن 
خاطره چیست؟

وقتی که وارد دانشکده داروسازي شدم، در آن زمان مرسوم بود 
دانشجویي که ممتاز بود روي سن سالن همایش دانشکده می رفت 
و رییس دانشگاه می آمد و روپوش سفید را بر تن دانشجو می کرد، که 
من افتخار این را داشتم که دکتر فرهاد این روپوش را تن من کردند.

تا به الآن پیش آمده دارویي مصرف کرده و بعداً از مصرف آن 
پشیمان شده باشید؟

بله. چند سال پیش دارویي را مصرف کردم که دچار عارضه شدیدی 
شدم و 20 روز در بیمارستان شریعتي بستري بودم. وضع من به 
صورتي بود که وقتي بهبودي کامل را به دست آوردم، همکارانم به 

شوخي می پرسیدند: از آن دنیا چه خبر!

باارزش ترین فرد در زندگي شما چه کسي است؟
تنها دخترم و 2 نوه ام از باارزش ترین افراد زندگي من هستند.

چقدر خوب و قشنگ! آیا آن ها هم مسیر شما را ادامه داده اند؟
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 خیر. دخترم راه مرا ادامه نداد. خودم هم مایل نبودم زیرا اعتقاد 
داشتم که براي رشته پزشکي همیشه باید در حال تلاش و تحقیق 
باشي و از داشتن چند فرزند محروم می شوی که به عقیده من بسیار 
بد است. به این صورت بود که دخترم فوق لیسانس رشته زبان را 
در دانشگاه تهران گرفت و در حال حاضر در کشور انگلستان،  زبان 

فرانسه تدریس می کند.
یکي از نوه هایم نیز در انگلیس وکیل شده است و دیگري هم هوش 
مصنوعي می خواند که هر دو در دانشگاه معتبر انگلیس تحصیل 
می کنند. دخترم سالي چند ماه به ایران می آید و پیش من می ماند 

و خدا را شاکرم که فرزند خوبي دارم.

باوجوداین همه فعالیت در زمینه پزشکي، آیا زماني براي استراحت 
و اوقات فراغتتان باقي می ماند؟

بله. البته سعي می کنم این اوقات را براي خود ایجاد کنم.

سرگرمي شما در این ایام چیست؟
در حال حاضر به علت مشکلات فیزیکي مثل سابق فعالیت ورزشي 
خاصي انجام نمی دهم ولي تا چند سال اخیر به کوه نوردی می پرداختم 
و پینگ پنگ را هم به صورت حرفه ای دنبال می کردم. در حال حاضر 
در زمان فراغت به مطالعه، تحقیق، پیاده روی و البته از همه مهم تر 

به نقاشي می پردازم.

چه جالب... نقاشي و داروسازي! پس شما در نقاشي هم سررشته 
دارید؟

بله. نقاشي را از دوران کودکي نزد استاد علی اکبر یاسمین که جزء 
شاگردان استاد کمال الملک بودند، روحشان شاد باد، آغاز کردم. ایشان 
در آن زمان استاد من بودند و وقتي پشتکار و علاقه مرا به طراحي 
مشاهده نمودند، گفتند که شما یک روز نقاش خوبي خواهي شد و 
من هم تمام سعي خود را کردم که این حرفه را ادامه دهم. اکنون 
نیز همیشه یک بوم سفید روي پایه در اتاق من هست و هر زمان 
این نیاز را احساس کنم به سراغش می روم و تصاویر زیبایي را که در 

ذهن دارم نقاشي می کنم.

چه احساسي در هنگام نقاشي کردن دارید؟
طبیعت را بسیار دوست دارم و در موقع نقاشي خود را بسیار نزدیک تر 
به خدا می بینم. وقتی که رنگ های گل های کاغذي را مشاهده می کنم، 

عظمت وجود خدا را بیش از بیش احساس می کنم. نقاشي باعث 
می شود که همیشه اطراف را بهتر و دقیق تر ببینم و آرامش بیشتري 
را احساس کنم. هرکدام از نقاشی هایم یادآور یک خاطره خوب و 

لذت بخش است و همیشه از نقاشي لذت برده ام.

آیا به آرزوهاي خود رسیده اید؟
 بله خدا را شکر. فکر می کنم تا به حال به هر چیزي یا هر کاري که 
دوست داشتم و دنبالش بودم، رسیده ام. وقتي انسان هدف مشخصي 
داشته باشد و آن هدف را دنبال کند، طبیعتاً به آن می رسد، ولي بدم 

نمی آمد به جاي یک فرزند، چند فرزند داشتم.

رمز موفقیت شما چیست؟
نمی توانم صد در صد عنوان کنم که خیلي موفق بوده ام، ولي می توانم 
بگویم خیلي کارها انجام داده ام که هر کسي نتوانسته انجام دهد. 
راز موفقیت خود را پشتکار زیاد می دانم. هیچ وقت از تلاش دست 
برنداشتم و البته معتقدم که شریک زندگي انسان در رسیدن به 
موفقیت او خیلي تأثیرگذار و مهم است. اگر شریک زندگي همراه و 

مشوق خوبي باشد گذراندن پله های ترقي راحت تر می شود.

 و در آخر بهترین آرزوي شما براي جوانان چه چیزي است؟
امیدوارم جوانان راه خود را مشخص کنند تا در زندگي هدفمند 
و با برنامه عمل کنند و اگر هم گاهي دررسیدن به هدفي دچار 
مشکلي می شوند، دلسرد نشوند چون شکست ها هستند که پیروزي 
را لذت بخش می کنند و همه این ها تجربه اندوزی است و همیشه 
صادق و درستکار حرکت کنند. زندگي تماماً سایه و روشن دارد 

و تا تاریکي نباشد روشنایي بی معناست. 

دكتــر جليلــی: برتری دانشــگاه در @@
كشــور مرهون تلاش اســاتيد، دانشجويان 

ــتياران است و دس
معاون آموزشي دانشگاه از کسب 27 رتبه برتر )٣2 درصد( در مقطع 
تخصصي و 16 رتبه برتر )٣٣ درصد( در مقطع فوق تخصصي در 
شصت و دومین آزمون دانشنامه تخصصي و بیست و نهمین دوره 

فوق تخصصي خبر داد.
معاون آموزشي دانشگاه، در خصوص رتبه های شصت و دومین آزمون 
دانشنامه تخصصي و بیست و نهمین دوره فوق تخصصي سال 1٣94 
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گفت: امسال دانشگاه علوم پزشکي تهران با کسب 27 رتبه برتر 
از مجموع 81 رتبه برتر کشور )٣2 درصد( در مقطع تخصصي و 
16 رتبه برتر از مجموع 48 رتبه برتر کشور )٣٣ درصد( در مقطع 
فوق تخصصي آزمون مذکور رتبه نخست را در میان دانشگاه های 

علوم پزشکي کشور به خود اختصاص داد.
وي بیان کرد: دانشگاه های دیگر با کسب 14، 10 و 5 رتبه برتر 
در مقطع تخصصي و 11، 7 و 5 رتبه برتر در مقطع فوق تخصصي 
بعد دانشگاه تهران قرارگرفته اند که نشان دهنده برتري دانشگاه 
علوم پزشکي تهران به عنوان نماد آموزش عالي در کشور است و 
کسب این رتبه مرهون زحمات و تلاش های اساتید، دانشجویان و 

دستیاران این دانشگاه است.
وي در ادامه تصریح کرد: در آزمون دانشنامه تخصصي که در 26 
رشته برگزار شد، دانشجویان این دانشگاه با شرکت در 24 رشته، 
موفق به احراز رتبه در 17 رشته شدند. در مقطع فوق تخصصي 
نیز که در 24 رشته برگزار شد دستیاران دانشگاه در 22 رشته 

شرکت و در 14 رشته موفق به کسب رتبه شده اند.
معاون آموزشي دانشگاه در ادامه به بیان جزئیات رتبه ها پرداخت 
و گفت: در آزمون دانشنامه تخصصي دانشگاه 27 رتبه برتر کسب 

کرده است که از این تعداد 7 رتبه اول )28 درصد رتبه های اول 
کشور(، 7 رتبه دوم )28 درصد رتبه های دوم کشور(، 9 رتبه سوم 
)41 درصد رتبه های سوم کشور( و 4 نفر رتبه چهارم )٣٣ درصد 

رتبه های چهارم کشور( بوده است.
در آزمون دانشنامه فوق تخصصي نیز 16 رتبه برتر توسط این 
دانشگاه کسب شد که از این تعداد 6 رتبه اول )27 درصد رتبه های 
اول کشور(، 6 نفر رتبه بدوم )٣2 درصد رتبه های دوم کشور( و 4 

نفر رتبه سوم )40 درصد رتبه های سوم کشور( بود.
معاون آموزشي دانشگاه در پایان ضمن عرض خسته نباشید و خدا 
قوت؛ از تلاش های اساتید دانشگاه، دانشجویان و کارکنان دانشگاه 

در کسب این مقام تشکر و قدراني کردند.

گفت وگو با دكتـر علي خاجي رزمنده @@
و جانباز و آزاده دوران هشـت سـال دفاع 

مقدس
دفتر امور ایثار گران با دکتر علي خاجي رزمنده، جانباز، آزاده و 
محقق مرکز تحقیقات تروما بیمارستان سینا به گفت و گو نشست.

بیان خاطرات خود  به  دکتر علي خاجي در کتاب شرح قفس 
در روزهاي اسارت پرداخته و در آن از سال هاي علاقه مندی به 
صنایع هواپیماي و ادامه تحصیل در رشته هوشبري، چگونگي 
حضور در جبهه، نحوه مجروحیت و اسارت، شرایط دوران اسارت 
پزشکي،  رشته  در  تحصیل  اسلامي،  میهن  به  بازگشت  لحظه 
فعالیت در مرکز تحقیقات تروما و ادامه تحصیل در phD اخلاق 

پزشکي مي گوید.
اکنون به یاد آن هایی که توانستند در سال هاي زجر و شکنجه 
روحیه خود را حفظ کنند و در صحنه هاي اجتماعي سرمشق و 
نمونه اي از صلابت استقامت مردان و زنان ایراني باشند، گوش 

جان به خاطرات این عزیز مي سپاریم.

لطفاً خودتان را معرفي کنید؟
علي خاجي، پزشک عمومي، متولد سال 1٣44 در تهران هستم و 
در حال حاضر در دوره دکتري رشته اخلاق پزشکي دانشگاه علوم 
پزشکي تهران تحصیل می کنم. به علاوه، در مرکز تحقیقات تروما 
جراحي بیمارستان سینا مشغول به کار هستم. پدر و مادرم خدا را 
شکر در قید حیات هستند و داراي همسر و دو دختر هستم. اصالتاً 

تفرشي و متعلق به دهي در اطراف تفرش به نام نقوسان هستم.
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گفتگو ی
ه یـــژ و

ارمش 3رريرر 
امش 3   هارم 

دوران ابتدایي و راهنمایي و دبیرستان را چگونه گذرانده اید؟
چهار سال اول ابتدایي را در تهران گذراندم. سال پنجم به دلیل 
کار پدرم در کرمانشاه بودم. دوران راهنمایي در تهران سپري 
شد، سوم راهنمایي مصادف بود با سال تحصیلي سال 57-58 
دوران انقلاب بود. دوران تحصیلات متوسطه را به مدت 4 سال 
در دبیرستان شهید حسن قدمي )دکتر نصیري( بودم. سال 62 

موفق به اخذ دیپلم شدم.

در کدام دانشگاه و در چه رشته اي تحصیل کردید؟
رشته  در  کردم  هواپیمایي شرکت  کنکور صنایع  در  سال 62 
اطرافیان در  اصرار  به دلیل  البته  قبول شدم.  مهندسي صنایع 
کنکور تجربي هم به صورت هم زمان شرکت کردم و فوق دیپلم 

هوشبري دانشگاه تهران پذیرفته شدم.
چند روز قبل از آغاز درس ها در صنایع هواپیمایی )اوایل بهمن ماه 
سال 1٣62( پایم شکست و با وضع به وجود آمده نمي توانستم در 
کلاس ها شرکت کنم به هرحال با شرایط موجود ادامه تحصیل در 
این رشته به دوره بعد موکول مي شد. با بررسي شرایط به وجود 
آمده وارد رشته هوشبري شدم. در آغاز ترم سوم )بهمن ماه 6٣( 
به عنوان امدادگر به منطقه عملیاتي اعزام شدم. در عملیات بدر 
شرکت کرده و در تاریخ 6٣/12/24 و پس از مجروحیت شدید 

به اسارت دشمن درآمدم.

اما بعد از بازگشت از عراق در سال 1٣69 تصمیم گرفتم که در کنکور 
پزشکي شرکت کنم لذا از رشته قبلي انصراف دادم و در پزشکي 
دانشگاه تهران قبول شدم. در سال 78 نیز فارغ التحصیل شدم.

چه شد که این رشته را انتخاب کردید؟
نیز  آن ها  از  یکي  و  تغییر مي دهد  را  اسارت خیلي مسائل 
تصمیم گیري براي آینده است. آنجا به پزشکي فکر مي کردم حتي 
در عراق کمي هم فرانسه خواندم. به این امید که اگر روزي به 
ایران بازگشتم و توانستم در رشته پزشکي ادامه تحصیل بدهم 

زبان فرانسه بتواند کمکم کند.

 چه زماني به جبهه رفتید؟ 
در دوران دبیرستان آموزش های نظامي مفصلي دیده بودم. بخشي 
از آن زیر نظر یک تکاور نیروي دریایي بود و مدتي نیز توسط 
نیروهاي جنگ هاي نامنظم شهید چمران آموزش دیدم؛ اما پدرم 
اجازه رفتن به جبهه را قبل از گرفتن دیپلم به من نمي داد. در 
نهایت در بهمن ماه سال 1٣6٣ و با فراخوان نیروها براي انجام 

عملیات به عنوان امدادگر به جبهه اعزام شدم. 

خاطره ای از زمان اسارت بفرمایید.
یکي از مشکلات بهداشتي که تمامي اسرا با آن مواجه مي شدند 
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آلودگي به شپش بود. به دلیل نبود آب براي استحمام و همچنین 
ساعات محدود آزادباش )که در بهترین زمان ها حداکثر 7 ساعت 
با این مشکل روبرو مي شدند. عراقي ها  افراد  در شبانه روز بود( 
توجه اي به شکایات اسرا نداشتند و لذا ما به نمایندگان کمیته 
بین المللي صلیب سرخ که هر 2 ماه یک بار به اردوگاه ما مي آمدند 
شکایت کردیم. متأسفانه پاسخ آن ها نیز دست کمي از عراقي ها 
نداشت و خیلي دیپلماتیک پاسخ داده و هر مرتبه این جمله را 
تکرار مي کردند که مقامات عراقي به ما اطمینان داده اند که هیچ 
مشکل بهداشتي در اردوگاه وجود ندارد. به هر شکل همه ما دنبال 
راهي براي حل این مشکل مي گشتند چون بسیار آزاردهنده بود. 
به دلیل لانه کردن شپش در داخل گچ افرادي که پایشان شکسته 
بود عموماً گچ را خیلي زود باز مي کردند لذا بسیاري از این افراد 

پاهایشان کوتاه شده بود.
چنـد روزي بـه آمدن نمایندگان کمیته بین المللي صلیب سـرخ 
مانـده بـود کـه یکـي از بچه هـا از بقیه خواسـت تـا بزرگ ترین 
شپشـي را کـه در لباس هاي خـود پیدا کردند بـه او بدهند. این 
فـرد چندیـن شـپش بـزرگ را در داخل یک شیشـه کوچک به 
مـدت یـک هفتـه نـگاه داشـت. روز هشـتم بـود کـه صلیبي ها 
آمدنـد. رئیـس گـروه به آسایشـگاه ما آمـد. وقتي مشـکل خود 
را بـا او درمیـان گذاشـتیم مجـدداً همـان پاسـخ دیپلماتیک را 
شـنیدیم کـه »مقامـات عراقي به مـا اطمینان داده انـد که هیچ 
مشـکل بهداشـتي در اردوگاه وجود ندارد.« پس از شـنیدن این 
پاسـخ همان دوسـتمان 2 یا ٣ عدد از شپش ها را از پشت گردن 
نماینـده گـروه صلیب سـرخ به داخل لباسـش انداخـت. پس از 
گذشـت چنـد دقیقه او شـروع کرد بـه خاراندن بدنـش و وقتي 
دیـد خـارش بدنـش از بیـن نمـی رود از آسایشـگاه خارج شـده 
و بـه مقـر فرمانـده اردوگاه کـه در بیـرون اردوگاه قـرار داشـت 
رفتـه و سـپس به سـمت بغـداد حرکـت نمـود. فـرداي آن روز 
نتیجـه این کار مشـخص شـد. صبح فـردا وقتي معـاون آن فرد 
بـه اردوگاه آمـد و بچه هـا مجدداً شـکایت خـود را مطرح کردند 
در پاسـخ گفـت »مـا بـه شـواهدي دسـت یافته ایم کـه آلودگي 
بـه شـپش در ایـن اردوگاه وجـود دارد«. ما از مسـئولین عراقي 
خواهیـم خواسـت کـه دارو و وسـایل لازم براي کنتـرل آلودگي 
را در اختیـار شـما قرار دهنـد. البته آنچه عراقي هـا انجام دادند 

خود داسـتان مفصلي دارد.
دفتر امور ایثار گران با دکتر علي خاجي رزمنده، جانباز، آزاده و 

محقق مرکز تحقیقات تروما بیمارستان سینا به گفت و گو نشست.
بیان خاطرات خود  به  دکتر علي خاجي در کتاب شرح قفس 
در روزهاي اسارت پرداخته و در آن از سال هاي علاقه مندی به 
صنایع هواپیماي و ادامه تحصیل در رشته هوشبري، چگونگي 
حضور در جبهه، نحوه مجروحیت و اسارت، شرایط دوران اسارت 
پزشکي،  رشته  در  تحصیل  اسلامي،  میهن  به  بازگشت  لحظه 
فعالیت در مرکز تحقیقات تروما و ادامه تحصیل در phD اخلاق 

پزشکي مي گوید.
اکنون به یاد آن هایی که توانستند در سال هاي زجر و شکنجه 
روحیه خود را حفظ کنند و در صحنه هاي اجتماعي سرمشق و 
نمونه اي از صلابت استقامت مردان و زنان ایراني باشند، گوش 

جان به خاطرات این عزیز مي سپاریم.

لطفاً خودتان را معرفي کنید؟
علي خاجي، پزشک عمومي، متولد سال 1٣44 در تهران هستم 
و در حال حاضر در دوره دکتري رشته اخلاق پزشکي دانشگاه 
علوم پزشکي تهران تحصیل می کنم. به علاوه، در مرکز تحقیقات 
تروما جراحي بیمارستان سینا مشغول به کار هستم. پدر و مادرم 
خدا را شکر در قید حیات هستند و داراي همسر و دو دختر 
هستم. اصالتاً تفرشي و متعلق به دهي در اطراف تفرش به نام 

نقوسان هستم.

دوران ابتدایي و راهنمایي و دبیرستان را چگونه گذرانده اید؟
چهار سال اول ابتدایي را در تهران گذراندم. سال پنجم به دلیل 
کار پدرم در کرمانشاه بودم. دوران راهنمایي در تهران سپري 
شد، سوم راهنمایي مصادف بود با سال تحصیلي سال 57-58 
دوران انقلاب بود. دوران تحصیلات متوسطه را به مدت 4 سال 
در دبیرستان شهید حسن قدمي )دکتر نصیري( بودم. سال 62 

موفق به اخذ دیپلم شدم.

در کدام دانشگاه و در چه رشته اي تحصیل کردید؟
رشته  در  کردم  هواپیمایي شرکت  کنکور صنایع  در  سال 62 
اطرافیان در  اصرار  به دلیل  البته  قبول شدم.  مهندسي صنایع 
کنکور تجربي هم به صورت هم زمان شرکت کردم و فوق دیپلم 

هوشبري دانشگاه تهران پذیرفته شدم.
چند روز قبل از آغاز درس ها در صنایع هواپیمایی )اوایل بهمن ماه 
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سال 1٣62( پایم شکست و با وضع به وجود آمده نمي توانستم در 
کلاس ها شرکت کنم به هرحال با شرایط موجود ادامه تحصیل در 
این رشته به دوره بعد موکول مي شد. با بررسي شرایط به وجود 
آمده وارد رشته هوشبري شدم. در آغاز ترم سوم )بهمن ماه 6٣( 
به عنوان امدادگر به منطقه عملیاتي اعزام شدم. در عملیات بدر 
شرکت کرده و در تاریخ 6٣/12/24 و پس از مجروحیت شدید 

به اسارت دشمن درآمدم.
اما بعد از بازگشت از عراق در سال 1٣69 تصمیم گرفتم که در کنکور 
پزشکي شرکت کنم لذا از رشته قبلي انصراف دادم و در پزشکي 
دانشگاه تهران قبول شدم. در سال 78 نیز فارغ التحصیل شدم.

چه شد که این رشته را انتخاب کردید؟
نیز  آن ها  از  یکي  و  تغییر مي دهد  را  اسارت خیلي مسائل 
تصمیم گیري براي آینده است. آنجا به پزشکي فکر مي کردم حتي 
در عراق کمي هم فرانسه خواندم. به این امید که اگر روزي به 
ایران بازگشتم و توانستم در رشته پزشکي ادامه تحصیل بدهم 

زبان فرانسه بتواند کمکم کند.

 چه زماني به جبهه رفتید؟ 
در دوران دبیرستان آموزش های نظامي مفصلي دیده بودم. بخشي 
از آن زیر نظر یک تکاور نیروي دریایي بود و مدتي نیز توسط 
نیروهاي جنگ هاي نامنظم شهید چمران آموزش دیدم؛ اما پدرم 
اجازه رفتن به جبهه را قبل از گرفتن دیپلم به من نمي داد. در 
نهایت در بهمن ماه سال 1٣6٣ و با فراخوان نیروها براي انجام 

عملیات به عنوان امدادگر به جبهه اعزام شدم. 

خاطره ای از زمان اسارت بفرمایید.
یکي از مشکلات بهداشتي که تمامي اسرا با آن مواجه مي شدند 
آلودگي به شپش بود. به دلیل نبود آب براي استحمام و همچنین 
ساعات محدود آزادباش )که در بهترین زمان ها حداکثر 7 ساعت 
با این مشکل روبرو مي شدند. عراقي ها  افراد  در شبانه روز بود( 
توجه اي به شکایات اسرا نداشتند و لذا ما به نمایندگان کمیته 
بین المللي صلیب سرخ که هر 2 ماه یک بار به اردوگاه ما مي آمدند 
شکایت کردیم. متأسفانه پاسخ آن ها نیز دست کمي از عراقي ها 
نداشت و خیلي دیپلماتیک پاسخ داده و هر مرتبه این جمله را 
تکرار مي کردند که مقامات عراقي به ما اطمینان داده اند که هیچ 

مشکل بهداشتي در اردوگاه وجود ندارد. به هر شکل همه ما دنبال 
راهي براي حل این مشکل مي گشتند چون بسیار آزاردهنده بود. 
به دلیل لانه کردن شپش در داخل گچ افرادي که پایشان شکسته 
بود عموماً گچ را خیلي زود باز مي کردند لذا بسیاري از این افراد 

پاهایشان کوتاه شده بود.
چنـد روزي بـه آمدن نمایندگان کمیته بین المللي صلیب سـرخ 
مانـده بـود کـه یکـي از بچه هـا از بقیه خواسـت تـا بزرگ ترین 
شپشـي را کـه در لباس هاي خـود پیدا کردند بـه او بدهند. این 
فـرد چندیـن شـپش بـزرگ را در داخل یک شیشـه کوچک به 
مـدت یـک هفتـه نـگاه داشـت. روز هشـتم بـود کـه صلیبي ها 
آمدنـد. رئیـس گـروه به آسایشـگاه ما آمـد. وقتي مشـکل خود 
را بـا او درمیـان گذاشـتیم مجـدداً همـان پاسـخ دیپلماتیک را 
شـنیدیم کـه »مقامـات عراقي به مـا اطمینان داده انـد که هیچ 
مشـکل بهداشـتي در اردوگاه وجود ندارد.« پس از شـنیدن این 
پاسـخ همان دوسـتمان 2 یا ٣ عدد از شپش ها را از پشت گردن 
نماینـده گـروه صلیب سـرخ به داخل لباسـش انداخـت. پس از 
گذشـت چنـد دقیقه او شـروع کرد بـه خاراندن بدنـش و وقتي 
دیـد خـارش بدنـش از بیـن نمـی رود از آسایشـگاه خارج شـده 
و بـه مقـر فرمانـده اردوگاه کـه در بیـرون اردوگاه قـرار داشـت 
رفتـه و سـپس به سـمت بغـداد حرکـت نمـود. فـرداي آن روز 
نتیجـه این کار مشـخص شـد. صبح فـردا وقتي معـاون آن فرد 
بـه اردوگاه آمـد و بچه هـا مجدداً شـکایت خـود را مطرح کردند 
در پاسـخ گفـت »مـا بـه شـواهدي دسـت یافته ایم کـه آلودگي 
بـه شـپش در ایـن اردوگاه وجـود دارد«. ما از مسـئولین عراقي 
خواهیـم خواسـت کـه دارو و وسـایل لازم براي کنتـرل آلودگي 
را در اختیـار شـما قرار دهنـد. البته آنچه عراقي هـا انجام دادند 

خود داسـتان مفصلـي دارد. 

مصاحبـه بـا الهـه حيـدري فرزند @@
جانبـاز و دانشـجوي برتـر رشـته علـوم 

آزمايشـگاهي
در تجلیل از مقام شامخ ایثارگران و خانواده آنان پاي صحبت 
الهه حیدري دانشجوي برتر علوم آزمایشگاهي نشستیم تا دلایل 

موفقیت ایشان را از زبان خودشان بشنویم.
برتر رشته علوم آزمایشگاهي است که  الهه حیدري دانشجوي 
قرار گرفتن در جایگاهي که رضایت خدا و خلقش را به همراه 



شش

پاي گفت وگوی  هم  با  است.  نهایي  برایش هدف  باشد  داشته 
ایشان می نشینیم.

 لطفاً خودتان را معرفي کنید.
 الهه حیدري ساکن استان البرز و فرزند جانباز 45 درصد هستم. 
دو خواهر بزرگ تر دارم. در سال 90 در رشته علوم آزمایشگاهي 
و هم اکنون جزء  پذیرفته شدم  تهران  پزشکي  علوم  دانشگاه 

دانشجویان معدل الف دانشکده هستم.

 پدر چگونه و کجا جانباز شدند؟
وقتي دشمن در سال 59 به کشور حمله کرد کشور ازنظر دفاعي 
انقلاب  پیروزي  از  بعد  مسلماً  نداشت.  قرار  وضعیت خوبي  در 
مشکلات مدیریتي زیادي در کشور وجود داشت. حمله رعدآساي 
دشمن بعثي با حمایت آشکار دشمنان و تصرف قسمتي از کشور 
و پیشروي به قصد فتح تهران، جوانان ایران را بر آن داشت تا فارغ 
از هر مسئله اي براي دفاع از کشور، لباس رزم بپوشند. پدر من 
در دوران جنگ در سن نوجواني بود ولي سنگیني بار مسئولیت 
را بر شانه هاي خود به خوبی درک مي کرد به همین جهت او و 
خیلي از دوستانش خیلي زود دوران نوجواني شان را به جواني 
گره زدند و براي دفاع از کشور به جبهه رفتند. ایشان بارها در 
عملیات  مختلف مورد اصابت ترکش و خمپاره قرار گرفت و دچار 
مصدومیت شد. پدرم در مورد جبهه زیاد با ما صحبت نمي کند 
چون معتقد است این پیماني بین او و خدایش بوده است. در 
حال حاضر وي علاوه بر رنج بردن از عوارض بمب هاي شیمیایي، 
مشکلات اعصاب و روان و سوختگي هاي ناشي از انفجارها را نیز 

بر تن دارد، از ناحیه چشم راست هم نابیناست.

آیا پدر شما در زمان جنگ ازدواج کرد؟
بلـه همان طـور کـه مي دانید جنگ تحمیلي هشـت سـال طول 
کشـید و ازدواج هـم جـزء واجبـات زندگـي هـر فردي هسـت. 
بنابرایـن پـدرم در دوران جنـگ باوجـود مصدومیت هایـي کـه 
داشـت تصمیـم بـه ازدواج گرفت. یکـي از ملاک هـاي مادرم در 
امـر ازدواج، تقـوا و وارسـتگي همسـر بـود. بنابرایـن وقتـي این 
خصوصیـات را در پـدرم دیـد باوجود مشـکلات جسـماني پدرم 
بـا ایشـان ازدواج کـرد و در سـال 66 اولیـن فرزنـد خـود را بـه 
دنیـا آورد. ولـي تولـد خواهرم هرگـز مانعي جهـت ادامه حضور 

پـدرم در جبهـه نشـد. زیرا کسـي که بـه درک حقیقي مسـئله 
جهـاد و دفاع رسـیده باشـد به دنبـال بهانه اي براي شـانه خالي 

کـردن از زیـر بـار مسـئولیت نمي گردد.
به گفته پدرم، مادرم هم مشوق ایشان بود و به وي روحیه مي داد. 
همین روحیه ایثار و ازخودگذشتگی در وجود زنان و مردان آگاه 
جامعه در زمان جنگ بود که این انقلاب و این کشور را بیمه 
کرد و هرگز به بیگانگان اجازه دست درازي به آب وخاک کشور 
را نداد. من امیدوارم هرگز این روحیه ایثار طلبي در جامعه ما 

کم رنگ نشود.

دانشگاه  در  قبولي  از شنیدن خبر  بعد  را  و حال خود  حس 
برایمان بگویید.

زمان بندي  و یک جدول  آموزشي  برنامه  با یک  و خواهرم  من 
دانشجویان  هردو جزء  ما  باهم درس مي خواندیم.  و  مشخص 
برتر مدرسه شاهد کرج بودیم و به کارهاي پژوهشي و تحقیقاتي 
علاقه زیادي داشتیم. هردوي ما به صورت خودجوش درس خوان 
بودیم. ولي بعد از اعلام نتایج کنکور، از اینکه در رشته پزشکي 
قبول نشدم کمي ناراحت شدم. چون خواهرم در رشته پزشکي 
قبول شده بود و من در رشته علوم آزمایشگاهي. پذیرش این 
مسئله در ابتدا برایم واقعاً سخت بود ولي بعد متوجه شدم که این 
حکمت خدا بوده و هم اکنون از رشته خود بسیار راضي هستم. 
این  بود. آن ها  عالي  بسیار  این مسئله  با  برخورد خانواده  البته 
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موضوع را اصلًا به پای کم کاری من نگذاشتند و مرا به شکست 
متهم نکردند. بلکه از من خواستند با روي باز با این مسئله کنار 
بیایم و به فکر ادامه تحصیل تا مقاطع بالاتر باشم. باب علم آموزي 
هرگز به روي کسي بسته نیست بلکه این همت ماست که ما را 

بلند مي کند یا به زمین میزند.
بـا توجـه بـه این طـرز برخورد من خیلـي راحت با ایـن موضوع 
کنـار آمـدم و چـون قابلیت هـاي خـود را فراتـر از مانـدن در 
مقطـع کارشناسـي مي دانـم در حال آماده شـدن بـراي امتحان 
کارشناسـي ارشـد هسـتم. خوشـبختانه در طي دوران تحصیلم 
توانسـتم همـواره معـدل الـف را در کارنامه خود داشـته باشـم. 
البتـه لازم بـه ذکر اسـت که من و خواهرم هیچ کدام از سـهمیه 
اسـتفاده نکردیـم و مـا هـر دو باهمـت خودمـان توانسـتیم در 

دانشـگاه علوم پزشـکي تهـران پذیرفته شـویم.

نقش والدینتان را در موفقیت خود چگونه ارزیابي مي کنید؟
به  مربوط  وظایف  تمام  و  دارد  زیادي  و شکیبایي  مادرم صبر 
خانه و مراقبت از پدرم را خودشان انجام مي دهد ولي در کنار 
تمام این امور به مسائل درسي ما هم توجه ویژه داشت. مادرم 
با اختصاص فضایي خاص در خانه جهت مطالعه، به خصوص در 
زماني که براي کنکور آماده می شدیم، من و خواهرم را از فضاي 
میهماني و رفت و آ مدها دور مي کرد و دورادور مراقب ما بود 
پدرم هم واقعاً به این موضوع حساس بود و فعالیت هاي درسي 
ما را زیر نظر داشت. ولي چون مي دانست ما خودمان خیلي به 
درس اهمیت مي دهیم هرگز در امور آموزشي ما مداخله جویانه 
وارد نشد بلکه همراه و مشوق ما بود. بنابراین ما توانستیم به دور 
از هر دغدغه ای ادامه تحصیل دهیم و به جایی که هستیم برسیم. 
جا دارد همین جا از زحمات والدینم که با صبوري بار مشکلات 
زندگي را به دوش گرفتند و نگذاشتند ما درگیر حواشي زندگي 
شویم صمیمانه تشکر و قدرداني نمایم و بر دستان پرمهرشان 
بالا رفتن  باعث  ایشان  بوسه زنم. بي شک حمایت هاي بي دریغ 
احساس عزت نفس در من مي شود و افق هاي روشن زندگي را 

به سویم باز مي کند.
حالا دیگر فقط پزشک بودن براي من افتخار نیست. بلکه قرار 
گرفتن در جایگاهي که رضایت خدا و خلقش را به همراه داشته 
باشد برایم هدف نهایي است. ما امثال این افراد را که به دنبال 
رضایت خدا و خلقش هستند در جامعه زیاد داریم و بارزترین 

چهره علمي ما پروفسور سمیعي است که حضورشان براي جامعه 
بشري یک نعمت محسوب مي شود و آماده اند در هر جاي دنیا به 
کمک خلق خدا بشتابند. امیدوارم این روحیه انسان دوستي در 
دل تک تک افراد این مرزوبوم بدون توجه به رشته تحصیلي شان 

و مرزهاي جغرافیایي همواره فروزنده و برقرار باشد.

نحوه درس خواندن شما در دانشگاه و دبیرستان چه فرقي باهم دارد؟
البتـه که نحوه درس خواندن دبیرسـتان با دانشـگاه تفاوت های 
فاحشـي وجود دارد. من در دبیرسـتان سـعي مي کردم تا جایي 
که بتوانم با برنامه مدرسـه پیش بروم و بیشتر توجهم به گرفتن 
نمـرات عالي معطوف بـود، درحالي که در دانشـگاه با یک برنامه 
زمان بندی شـده درس مي خوانـم. ازنظر من حضـور در کلاس ها 
باعـث بـه وجود آمدن حـس و حالي در آدم مي شـود که فرایند 
یادگیري را تقویت مي کند و یادداشت برداری در زمان یادگیري 
باعث حک شـدن آموخته ها در ذهن آدم مي شـود ازاین رو هرگز 
بـه خـودم اجازه نـدادم از حضور در کلاسـي چشم پوشـی کنم. 
گاهـي اوقـات دیگـران از من مي پرسـند آیـا از ایـن همه درس 
خوانـدن خسـته نمي شـوي و مـن در پاسـخ مي گویم نـه هرگز 
خسـته نمي شـوم چون بـراي درس خواندن به دانشـگاه آمده ام 
و کاري جـز ایـن ندارم. در حقیقت اگر هدفمان مشـخص باشـد 
و بدانیـم بـه کجـا مي خواهیم برسـیم دیگر وقتي براي رسـیدن 

به حواشـي زندگي برایمـان نمي ماند.
خـدا را شـکر مي کنـم کـه هرگـز اسـیر ظواهـر دنیـوي نشـدم 
و توانسـتم تمـام انـرژي خـودم را صـرف مطالعه کـردن نمایم. 
البته این مسـئله به آن معني نیسـت که خـود را از فعالیت هاي 
فرهنگـي و مثبـت جامعـه محـروم کنـم بلکه سـعي مي کنم در 

اوقـات فراغتـم به مطالعـه آزاد و دیگـر کارهاي خـود بپردازم.

نظر شما در مورد دوست خوب چیست؟
فکر پیدا کردن دوسـت خوب در دانشـگاه از همان روزهاي اول 
ذهـن همـه پذیرفته شـدگان را بـه خـود مشـغول مي کنـد. من 
هـم از ایـن قاعـده مسـتثنا نبودم. چـون نقش دوسـت خوب را 
در زندگـي پررنـگ مي بینـم. دوسـت خـوب باید بتوانـد روحیه 
پیشـرفت در کلیـه امـور زندگـي را همـواره در ما زنـده و بیدار 
نگـه دارد و ایـن معنایـي مجـزا از حسـادت دارد. دوسـت خوب 
همـواره آمـاده کمـک به انسـان جهت بالا کشـیدن اوسـت و از 
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دیگـران به عنـوان نردبان ترقي خودش اسـتفاده نمي کند. علاوه 
بر این ها، من دوسـت داشـتم با افرادي دوسـت شـوم که ازنظر 
اعتقادي هم مرا بالا بکشـند و در کنار آنان احسـاس عزت نفس 
کنـم. به هرحـال با توجـه به این معیارها من توانسـتم دوسـتان 

بسـیار خوبـي هم پیـدا کنم و از ایـن بابت از خداوند شـاکرم.

نظرتـان  بـه  و  داریـد  فوق برنامـه هـم  فعالیت هـاي  آیـا شـما 
فعالیت هـاي فوق برنامـه چقدر مي تواند در موفقیت مؤثر باشـد؟

مـن سـعي مي کنـم از تمام فرصت هـاي زندگي ام اسـتفاده کنم 
و خـودم را زیـاد در قالـب کتـاب و درس محصـور نمي کنم و تا 
جایـي که بتوانم در فعالیت هاي فرهنگي و ورزشـي هم شـرکت 
مي کنـم. همچنیـن سـعي مي کنـم در زمینه هـاي مذهبـي و 
سیاسـي و فرهنگي هم مطالعه آزاد داشـته باشـم. دانشجو قشر 
آسـیب پذیري اسـت و بایـد خـودش را به سـپر پولادیـن علم و 
آگاهـي مجهـز کند تا دشـمن نتواند از هیچ جهتي به این قشـر 
مهم آسـیب برسـاند. طرز تفکر قشـر دانشـجو، زیربنـاي فکري 
هـر جامعـه ای اسـت و به عنـوان قشـر فعـال و پویا بایـد همواره 

در صـف اول دفـاع از آرمان هـاي جامعه اش قرار داشـته باشـد.

نظر شما در مورداستفاده از حجاب برتر چیست؟
مـن در یـک خانـواده مذهبـي بـه دنیـا آمـدم و بزرگ شـدم و 
اسـتفاده از حجـاب برتر در خانـواده ما همـواره موردتوجه بوده 
اسـت ولـي خـودم بـه ایـن نتیجه رسـیدم که بـا داشـتن چادر 
خیلـي راحت تـر مي توانـم بـا دیگـران ارتبـاط برقـرار کنـم چرا 
کـه چـادر مـن براي مخاطبـم پیام ویـژه دارد؛ و من بـا این نوع 
پوشـش به راحتـی مي توانـم در جامعـه حضورداشـته باشـم و 

مراقـب حـدود رفتـاري دیگـران با خود باشـم.

شـما چـه توصیـه اي بـه دانشـجویان جهـت بـالا بـردن انگیـزه 
دروني شـان داریـد؟

من از دوسـتانم مي خواهم به صرف قبول شـدن در دانشـگاه، راه 
و هـدف خـود را گـم نکننـد و همه چیز را تمام شـده به حسـاب 
نیاورنـد بلکـه بداننـد راه دیگري به سـوی آنان گشـوده شـده و 
وظیفه خطیرتري بر دوششان نهاده شده است. حضور دانشجویان 
در کلاس هـاي درس بـراي یادگیـری بهتـر کمک کننده اسـت. 
بچه هـا بایـد سـر کلاس هـا فعال تـر و پررنگ تـر حضورداشـته 

باشـند و قدردان لحظات دانشـجویي خود باشـند و حضورشـان 
را در ایـن دانشـگاه از مواهـب الهي بدانند.

مـا اسـتعدادهاي خـوب و درخشـان کـم نداریم و حضـور ما در 
دانشـگاه فرصتـي جهـت رشـد ایـن استعدادهاسـت. هر نسـلي 
نسـبت بـه نسـل آینده خـود داراي وظایفي اسـت پـدران ما در 
جبهـه جنـگ تـا پـاي جـان ایسـتادگي کردنـد و ما اکنـون در 
صحنـه علم آمـوزي و در جهـادي دیگـر قـرار داریـم، پـس باید 
متناسـب بـا نیازهـاي زمانمـان آمادگي هـاي لازم جهت حضور 

کارآمـد در جامعه را داشـته باشـیم.

نظر شما در مورداستفاده از سهمیه چیست؟
مـن بـا وجـودي کـه از سـهمیه اسـتفاده نکـردم این مسـئله را 
حـق آنـان مي دانـم چون شـرایط زندگـي خانـواده جانبـازان و 
ایثارگـران واقعـاً سـخت اسـت و مثل مـردم عادي نیسـت. ولي 
ایـن کار احتیاج به برنامه ریزي فرهنگي گسـترده تري دارد. ولي 
در کشـور مـا هنـوز ایـن موضوع جـا نیفتاده اسـت و متأسـفانه 
برخـورد درسـتي بـا ایـن افـراد و خانواده هایشـان نمي شـود. 
امیـدوارم روزي برسـد کـه ایـن عزیزان جایـگاه واقعـي خود را 
در جامعـه پیـدا کنند و تصورات اشـتباه حاکم بـر جامعه که بر 
دوش این عزیزان سـنگیني مي کند از دوششـان برداشـته شود.

به عنوان فرزند یک جانباز چه انتظاري از جامعه دارید؟
من هیچ انتظاري از کسی ندارم. تنها خواسته من از جامعه این 
است که همت کنیم و نگذاریم روحیه فداکاري در جامعه کنوني 
و نسل بعدي کمرنگ شود. ما براي رسیدن به این نقطه از اقتدار 
ملي راه سخت و دشواري را پیموده ایم و این امنیت را با خون 
عزیزانمان به دست آورده ایم. تنها انتظاري که از جامعه داریم این 
است که قدر شهدا و ایثارگران و فداکاري هایي که آنان براي ما 
کرده اند را بدانیم چرا که اگر آن ها نبودند ممکن بود هیچ یک از 
موفقیت هاي فعلي را نداشته باشیم پس لازم است با دیدي بهتر 
به خانواده هاي این عزیزان نگاه شود و قدري هم به مشکلات 
این خانواده ها رسیدگي شود. این آزادي را کسي به ما تقدیم 
نکرد و شاهد این مدعا اسامي کوچه ها و خیابان هاي این شهر 
است. پس قدر آزادي خود را بدانیم و هوشیار باشیم تا خداي 
نکرده اسیر توطئه هاي رنگ به رنگ دشمنان نشویم و در مقابل 

نسل آینده خجل و سرافکنده نباشیم. 


